



النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

06 حزيران (يونيو) 2024 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

\$ 4.9 Billion Profits of Saudi Banks in the First Quarter Of 2024

Alvarez & Marsal, a global consulting firm, revealed that Saudi banks achieved net income in the first quarter of the fiscal year of \$ 4.9 billion, up 6 percent quarter-on-quarter.

Saudi banking sector deposits grew by 5.9 percent, faster than the 3.5 percent growth rate of loans and advances, resulting in a 2.2 percent quarter-on-quarter decline in the loan-to-deposit ratio.

Alvarez & Marsal expects the profit prospects of these banks to continue to decline as a result of the reversal of interest rates during the second half of 2024, thus putting pressure on profitability and margins.

Source (Al-Sharq Al-Awsat newspaper, Edited)

4.9 مليار دولار أرباح المصارف السعودية في الربع الأول 2024



كشفت شركة «ألفاريز أند مارسال» العالمية المتخصصة في تقديم الخدمات الاستشارية، عن تحقيق المصارف السعودية دخلاً صافياً، في الربع الأول من العام المالي، بقيمة 4.9 مليار دولار، بارتفاع نسبته 6 في المئة على أساس فصلي.

ونمت ودائع القطاع المصرفي السعودي بمعدل 5.9 في المئة، وهو أسرع من معدل نمو القروض والسلف، البالغ 3.5 في المئة، مما أدى إلى انخفاض معدل القروض إلى الودائع بنسبة 2.2 في المئة على أساس فصلي.

وتوقعت «ألفاريز أند مارسال» استمرار انخفاض أرباح هذه المصارف نتيجة انعكاس اتجاه أسعار الفائدة، خلال النصف الثاني من عام 2024، ومن ثم الضغط على الربحية والهوامش. المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف)

Nvidia Overtakes Apple and Becomes the Second Largest In the World

NVIDIA rose more than 5 percent to surpass the company's market capitalization of \$3 trillion for the first time in its history, supported by strong expectations about the next generation of artificial intelligence chips. NVIDIA was also able to surpass Apple to become the second-largest company in the world after Microsoft.

The gains came after Bank of America announced that NVIDIA's stock could rise another 30 percent due to its "multi-year advance" in AI chips.

Intel rose 2.5 percent, its highest gain in more than two months. The rise was due to acquisition firm Apollo Global Management agreeing to buy a 49 percent stake in the shares for \$11 billion in a joint venture involving the chipmaker's Irish manufacturing unit.

Source (CNBC Arabia Website, Edited)

Nvidia تتفوق على Apple وتصبح ثاني أكبر شركة في العالم



ارتفع سهم NVIDIA بأكثر من 5 في المئة لتتجاوز القيمة السوقية للشركة 3 تريليونات دولار للمرة الأولى في تاريخها، وذلك بدعم من التوقعات القوية بشأن الجيل القادم من رقائق الذكاء الاصطناعي. كما استطاعت NVIDIA التفوق على Apple لتصبح ثاني أكبر شركة في العالم بعد شركة Micro-soft.

وجاءت هذه المكاسب بعد أن أعلن Bank of America أن سهم NVIDIA يمكن أن يرتفع بنسبة 30 في المئة أخرى بسبب "تقدمها لعدة سنوات" في رقائق الذكاء الاصطناعي.

كذلك ارتفع سهم Intel بنسبة 2.5 في المئة محققاً أعلى مكاسب له في أكثر من شهرين. وتعزى هذه الارتفاعات إلى موافقة شركة الاستحواذ Apollo Global Management على شراء حصة 49 في المئة من الأسهم مقابل 11 مليار دولار في مشروع مشترك يتعلق بوحدة التصنيع الأيرلندية التابعة لشركة صناعة الرقائق. المصدر (موقع CNBC Arabia، بتصرف)

Foreign Exchange Reserves at the Central Bank of Egypt Reach a Record Level

The Central Bank of Egypt's foreign exchange reserves jumped to an unprecedented historic level, exceeding \$ 46 billion, by the end of May, after the country received financial payments denominated in dollars, from the UAE, the International Monetary Fund, and other sources.

According to the Central Bank of Egypt, Egypt's net international reserves rose to \$46.126 billion in May, from \$41.057 billion in April. According to historical data of the Central Bank of Egypt, foreign reserves have never recorded such a high level.

On May 15, the Egyptian Cabinet announced the receipt of \$14 billion, representing the second and final installment of the Ras Al Hikma area development project, in cooperation with the Abu Dhabi Development Holding Company (Abu Dhabi Sovereign Fund).

Source (Al-Araby Al-Jadeed Newspaper, Edited)

احتياطي النقد النجني لدى المركزي المصري يسجل مستوى قياسياً



قفز احتياطي النقد الأجنبي لدى البنك المركزي المصري إلى مستوى تاريخي غير مسبق، متجاوزاً 46 مليار دولار، بنهاية مايو/ أيار الماضي، بعد تلقي البلاد دفعات مالية مقيمة بالدولار، من الإمارات وصندوق النقد الدولي، ومن مصادر أخرى.

وبحسب البنك المركزي المصري فقد ارتفع صافي احتياطيات مصر الدولية إلى 46.126 مليار دولار في مايو، من 41.057 ملياراً في إبريل/ نيسان. وبحسب البيانات التاريخية للبنك المركزي المصري لم يسبق أن سجلت الاحتياطيات الأجنبية هذا المستوى المرتفع.

وفي 15 مايو الماضي، أعلن مجلس الوزراء المصري تسلمه مبلغ 14 مليار دولار، تمثل الدفعة الثانية والأخيرة من مشروع تطوير منطقة رأس الحكمة، بالتعاون مع شركة أبوظبي القابضة للتنمية (صندوق أبوظبي السيادي). المصدر (صحيفة العربي الجديد، بتصرف)

Accelerating Government Debt Inflation Strangles Global

Economy

The United Nations has sounded the alarm about mounting debt burdens held by governments on global prosperity after growing dramatically last year given the problems caused by successive crises over the past four years.

A new report by the United Nations Conference on Trade and Development (UNCTAD), "The World of Debt 2024: A Growing Burden on Global Prosperity", highlights the unprecedented rise in public debt, amid increased borrowing demand despite high interest rates.

According to the organization, domestic and foreign public government borrowing reached a historic peak of \$ 97 trillion in 2023, a remarkable increase of \$ 5.6 trillion from the previous year.

Source (Al-Arab Newspaper of London, Edited)

تسارع تضخم ديون الحكومات يخنق الاقتصاد العالمي



دقت الأمم المتحدة ناقوس الخطر بشأن تصاعد أعباء الديون، التي تملكها الحكومات على الازدهار العالمي بعدما نمت بشكل كبير العام الماضي بالنظر إلى ما خلفته الأزمات المتتالية خلال الأعوام الأربعة الأخيرة من مشاكل.

وسلط تقرير جديد لمنظمة الأمم المتحدة للتجارة والتنمية (أونكتاد) الذي يحمل عنوان "عالم الديون 2024: عبء متزايد على الرخاء العالمي"، الضوء على الارتفاع غير المسبوق في الدين العام، وسط زيادة الإقبال على الاقتراض رغم أسعار الفائدة المرتفعة.

وبحسب المنظمة فقد وصل الاقتراض الحكومي العام المحلي والخارجي، إلى ذروة تاريخية بلغت 97 تريليون دولار في عام 2023، بزيادة ملحوظة 5.6 تريليون دولار عن العام السابق.

المصدر (صحيفة العرب اللندنية، بتصرف)

Banking Sector Assets in April

A report by QNB Financial Services showed that the total assets of the Qatari banking sector in April decreased by 1.3 percent month-on-month (-0.4 percent in 2024) to reach QAR 1.961 trillion. During the same month, the Qatari banking sector loan book increased marginally by 0.1 percent month-on-month (up 1.8 percent in 2024). Deposits decreased by 0.6 percent month-on-month (up 3.9 percent in 2024) in April 2024. International credit pushed total credit up marginally. With deposits declining in April, the deposit-to-loan ratio rose to 127.9 percent from 127.1 percent in March 2024.

Source (Al-Raya Qatari Newspaper, Edited)



أصول القطاع المصرفي في أبريل

أظهر تقرير صادر عن QNB للخدمات المالية انخفاض إجمالي أصول القطاع المصرفي القطري خلال أبريل بنسبة 1.3 في المئة على أساس شهري (-0.4% في عام 2024) ليصل إلى 1.961 تريليون ريال قطري. وخلال الشهر نفسه، ارتفع دفتر قروض القطاع المصرفي القطري بشكل هامشي بنسبة 0.1 في المئة على أساس شهري (بزيادة 1.8% في عام 2024). في حين انخفضت الودائع بنسبة 0.6 في المئة على أساس شهري (بزيادة 3.9% في عام 2024) في شهر أبريل 2024. ودفع الائتمان الدولي إجمالي الائتمان إلى الارتفاع بشكل هامشي. ومع انخفاض الودائع في أبريل، ارتفعت نسبة الودائع إلى القروض لتصل إلى 127.9 في المئة مقابل 127.1 في المئة في مارس 2024.

المصدر (صحيفة الراية القطرية، بتصرف)

Oil Extends Gains As Optimism over a Rate Cut

Overshadowed Demand Concerns

Oil prices extended gains in early trading on Thursday after hopes that the Federal Reserve will cut interest rates in September overshadowed demand concerns after data showed an increase in US inventories of crude and fuel.

Brent crude futures gained 27 cents, or 0.34 percent, to \$78.41 a barrel. U.S. West Texas Intermediate crude futures rose 37 cents, or 0.50 percent, to \$74.44 a barrel, while oil prices rose about 1 percent on Wednesday, returning from a four-month low.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



النفط يواصل مكاسبه بعد تغلب تأثير التفاؤل إزاء خفض الفائدة

على مخاوف الطلب

واصلت أسعار النفط مكاسبها في التعاملات المبكرة، اليوم الخميس، بعد أن طغت الآمال بخفض مجلس الاحتياطي الاتحادي (المركزي الأميركي) لأسعار الفائدة في سبتمبر/أيلول على مخاوف الطلب، بعدما أظهرت بيانات زيادة في المخزونات الأميركية من الخام والوقود.

وحققت العقود الآجلة لخام برنت مكاسب 27 سنتاً، أي 0.34 في المئة إلى 78.41 دولار للبرميل. وارتفعت العقود الآجلة لخام غرب تكساس الوسيط الأميركي 37 سنتاً، أي 0.50 في المئة إلى 74.44 دولار للبرميل في حين كانت ارتفعت أسعار النفط بنحو 1 في المئة أمس الأربعاء عائدة من أدنى مستوى في أربعة أشهر.

المصدر (موقع العربية.نت، بتصرف)

■ Gulf "Schengen".. Advantages of a Unified Tourist Visa?!

The President of Qatar Tourism, Saad bin Ali Al-Kharji, explained that the new unified tourist visa for the Gulf Cooperation Council countries similar to "Schengen", which will be launched in December 2024, will allow seamless travel through Saudi Arabia, Kuwait, Qatar, Oman, Bahrain and the United Arab Emirates, boosting tourism in the Gulf countries. He pointed out that the new visa will help increase the number of international visitors to the entire region."

The long-awaited Schengen tourist visa, which is scheduled to start in December 2024, promises seamless travel across 6 GCC countries, boosting tourism. The development follows the completion of legal compliance and has received unanimous approval from all GCC countries, bringing it closer to reality.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



■ "شغن" خليجي.. مزايا التأشيرة السياحية الموحدة!؛

أوضح رئيس قطر للسياحة، سعد بن علي الخرجي أنّ التأشيرة السياحية الموحدة الجديدة لدول مجلس التعاون الخليجي على غرار "شغن" والتي سيتم إطلاقها في ديسمبر 2024، ستسمح بالسفر بسلاسة عبر المملكة العربية السعودية والكويت وقطر و عمان والبحرين والإمارات العربية المتحدة، مما يعزز حركة السياحة في دول الخليج. وبين أنّ التأشيرة الجديدة ستساعد على زيادة أعداد الزوار الدوليين إلى المنطقة بأكملها."

وتعد التأشيرة السياحية على طراز شغن، والتي طال انتظارها، والتي من المقرر أن تبدأ في ديسمبر 2024، بالسفر السلس عبر 6 دول مجلس التعاون الخليجي، مما يعزز السياحة. ويأتي هذا التطور بعد الانتهاء من الامتثال القانوني وحصل على موافقة بالإجماع من جميع دول مجلس التعاون الخليجي، مما جعله أقرب إلى الواقع.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرف)

■ Russia's National Wealth Fund Assets Rise to \$141.5 Billion

The Russian Ministry of Finance revealed that the assets of the Russian National Wealth Fund, the sovereign wealth fund, reached the equivalent of \$ 141.5 billion as of June 1, or 7.1 percent of the country's gross domestic product, compared to \$ 138.9 billion on May 1.

The fund's total liquid assets are equivalent to \$56.2 billion, or 2.8 percent of projected gross domestic product, down from \$56.4 billion a month ago. The Russian economy grew by 5.4 percent in the first quarter of 2024, according to official figures.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)

■ أصول صندوق الثروة الوطني الروسي ترتفع إلى 141.5 مليار دولار

كشفت وزارة المالية الروسية، عن بلوغ أصول صندوق الثروة الوطني الروسي، صندوق الثروة السيادي، ما يعادل 141.5 مليار دولار اعتباراً من الأول من يونيو/ حزيران، أو 7.1 في المئة من الناتج المحلي الإجمالي للبلاد، مقارنة مع 138.9 مليار دولار في الأول من مايو/ أيار.

وبيّنت الوزارة أن إجمالي الأصول السائلة للصندوق يعادل 56.2 مليار دولار، أو 2.8 في المئة من الناتج المحلي الإجمالي المتوقع، انخفاضاً من 56.4 مليار دولار قبل شهر. ونما الاقتصاد الروسي بنسبة 5,4 في المئة في الربع الأول 2024، بحسب أرقام رسمية.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرف)

